
L I E T U V O S ISTORIJOS INSTITUTAS 

M O K S L O TARYBOS POSEDIS Nr. 10 
PROTOKOLAS Nr. PIO 

2021 m. kovo24d. 
Vilnius 

Posedzio pirmininkas - dr. Darius Staliunas 
Posedzio sekretorius - dr. Darius Baronas 

Posedis vyko nuotoliniu budu naudojant L I I zoom platform^. Pradzia: 15:00; pabaiga: 17:11. 

Posedyje dalyvavo Mokslo tarybos nariai: prof. dr. Tamara Bairasauskaite, dr. Rasa 
Banyte Rovell, dr. Arturas Dubonis, dr. Saulius Grybkauskas, prof. dr. Rimantas Jankauskas, doc. 
dr. Salvijus Kulevicius (iki 16:11), dr. Dangiras Maciulis, prof dr. Dalia Satkauskyte, 
dr. Gintautas Sliesoriunas, dr. Vitalija Stravinskiene, dr. Ramune Smigelskyte-Stukiene, dr. Birute 
Triskaite (iki 16:59); (is viso 14). 

Be to, posedyje dalyvavo: L I I direktorius hab. dr. Alvydas Nikzentaitis, dr. Darius Antanavicius, 
dr. Egle Bendikaite, dr. Ruta Capaite, dr. Violeta Davoliute, Egle Deveikyte, dr. Drungilas Jonas, 
Vilija Gerulaitiene, Dr. Edmundas Gimzauskas, dr. Robertas Jurgaitis, prof. dr. Jurate Kiaupiene, 
dr. Olga Mastianica, dr. Zita Medisauskiene, dr. Mindaugas Klovas, dr. Laurynas Kurila, dr. 
Elmantas Melius, dr. Giedre Motuzaite Matuzeviciute Keen, Andzelika Polinkeviciute, dr. Elena 
Pranckenaite, dr. Virgilijus Pugaciauskas, dr. Agne Railaite-Barde, dr. Vida Savoniakaite, 
dr. Eugenijus Svetikas, dr. Zilvytis Saknys, dr. Irma Sidiskiene, Saulius Sarcevicius, dr. Andra 
Simniskyte-Strimaitiene, dr. Stanislovas Stasiulis, dr. Vytautas Tumenas, dr. Darius Vilimas, dr. 
Gitana Zujiene, dr. Vilma Zaltauskaite; (is viso 32). 

D A R B O T V A R K E : 

1. MT sprendimas del L I I jstatuose numatytij tikslij ir uzdaviniij vykdymo (projektas 
prisegamas); 
2. Naujq ilgalaikiij mokslinii} tyrimi} programij (jij anotacijij) aptarimas; 

3. Kiti klausimai. 

1. SVARSTYTA: Lietuvos istorijos instituto 2020 m. veiklos ataskaita (2021-03-12). 
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Posedj pradeda MT pirmininkas D. Staliunas. Del korekturinio pobudzio pastabij pasisake 
S. Kulevicius, D. Baronas, V. Stravinskiene, R. Jankauskas. Nusprendziama minimaliai 
paredaguot^ nutarimo tekst^ priimti kaip galutinj. 

Balsavimas del nutarimo del Lietuvos istorijos instituto 2020 m. veiklos ataskaitos vertinimo: 

U z - 1 4 ; 
Pries - nera; 
Susilaike - nera. 

1. NUTARTA (nutarimas Nr. TN-21): patvirtinti nutarim^ del Lietuvos istorijos instituto 2020 
m. veiklos ataskaitos vertinimo 

2. SVARSTYTA: Naujij ilgalaikiij moksliniij tyrimij program^ (jij anotacijq) aptarimas. 

L I I direktorius A. Nikzentaitis siulo diskutuoti del pateiktq ilgalaikiij programij idejij 
prasmingumo, siandien padiskutavus, siulo kitam posedziui pateikti toki^ medziag^, del kurios jau 
butij galima balsuoti MT. L I I direktoriaus pavaduotojas mokslo reikalams S. Grybkauskas 
pazymejo, kad ilgalaikiij programij svarstymas pradedamas tinkamu laiku, kol kas neveluojant. 
L D K laikotarpio programij svarstym^ pradeda G. Sliesoriunas. Pranesama, kad L D K istorijos 
skyriuje bus startuojama su viena ilgalaike programa „Lietuvos ( L D K ) valstybingumo istorine 
raida Europos kontekste ( X I I I - X V I I I a.)" (vad. R. Smigelskyte-Stukiene), o pagalbiniams 
mokslams skirta programa „Lietuvos istorija ir kulttira per pagalbiniij istorijos mokslij prizm^" 
(vad. R. Capaite) galetij buti perorientuota j instituting program^. Pranesama apie L D K istorijos 
skyriaus darbuotojij dalyvavim^ Archeografijos skyriaus vedejo inicijuojamoje programoje 
„Lietuvos Didziosios Kunigaikstystes istorijos saltiniij tekstai, kontekstai ir interpretacijos" (vad. 
R. Jurgaitis). Kartu yra parengta ir dar viena archeografme programa. Pabreziama, kad abi 
archeografmes programos dar turetij issikristalizuoti savo tematik^, atriboti savo problematik^ 
(G. Sliesoriunas). T. Bairasauskaite komentuoja ilgalaikiij programij teikimo SMS ministerijai 
niuansus, jos nuomone L I I netikslinga teikti didelio skaiciaus programij, nes pats L I I yra nedidele 
institucija, nerekomenduotina teikti nedidelio dalyviij skaiciaus ilgalaikes programas. Pazymi 
SMS ministerijos teigiam^ poziurj j tarpinstitutines programas. R. Jankauskas, pazymedamas 
kuklij L I I dydj, mano, kad teikiamas 8 ilgalaikiij programij skaicius per didelis. A. Dubonis pritaria 
del pastabij apie teikiamij programij skaiciij, bet isreiskia savo teigiam^ poziurj j s^lyginai 
nedidelio tyrejij skaiciaus dalyvavim^ ilgalaikeje programoje. Jam antrina R. Smigelskyte-
Stukiene. S. Grybkauskas paaiskina norminiij etatij ir fmansavimo priklausomybes nuo ilgalaikiij 
programij niuansus. Pazymi, kad moksliniij tyrimij programoje, pagal lokalius teises aktus, 
leidziama dalyvauti maziausiai 3 tyrejams, taciau tokio dydzio programij kiltij jvairiij problemij 
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( L I I matomumo ir pan.). D. Staliunas praso reakcijij del L D K laikotarpio programi} vertinimo. 
R. Capaite sutinka, kad jos teikiama programa butij institutine, susitelkusi j grynai pagalbiniij 
mokslij problematik^. S. Grybkauskas kelia klausim^, ar nereiketij apjungti R. Jurgaicio ir 
R. Smigelskyte-Stukienes teikiamij programij. T. Bairasauskaite isreiskia neigiam^ nuomon^ j k^ 
tik S. Grybkausko issakyt^ pasiulym^ apie galimyb^ dviejij vadovij vienai programai. Apie 
programij vienijimo galimybes toliau pasisako A. Nikzentaitis. R. Smigelskyte-Stukiene isreiske 
nuostab^ del netiketai pateikto pasiulymo jungti programas. A. Nikzentaitis nujaute toki^ R. 
Smigelskytes-Stukienes reakcij^, pazymedamas, kad uzkulisinio susitarimo del programos nera, 
vyksta diskusija. Pasisako R. Banyte-Rowell, D. Baronas. D. Staliunas konstatuoja, kad lieka 3 
L D K laikotarpio programos, bet toks kiekis, kai kuriij MT nariij poziuriu, gali buti per didelis,. 
Smulkiau del organizaciniij programij klausimij pasisako pasisako G. Sliesoriunas, D. Baronas, 
S. Grybkauskas. 
Toliau svarstoma G. Motuzaites Matuzeviciutes Keen teikiama programa „Lietuvos miestij 
veikimo modeliai: infrastruktura, amatai, prekyba ir savivalda". T. Bairasauskaites nuomone, si 
programa kol kas dar negali pretenduoti j ilgalaikes programos status^, pazymedama be galo didel^ 
sios programos tyrimij objektij jvairov^ ir labai placi^ chronologin^ skal?, siulydama j ^ traktuoti 
kaip instituting. Kalbama apie sios programos ir Vilniaus ilgalaikiij tyrimij derinimo perspektyvas. 
G. Sliesoriuno nuomone, si programa dabartiniame etape turetij buti traktuojama kaip institutine. 
Apie tarpinstituciniij programij privalumus ir praktinius sunkumus pasisako Z. Medisauskiene 
(zodis jai suteiktas dabar, nes anksciau nebuvo pastebetas „pakeltos rankos" zenklas), 
A. Nikzentaitis (sunkumai mezgant bendradarbiavim^ su L L T I ) . G. Motuzaites Matuzeviciutes 
Keen pritare kolegij siulymams tobulinti jos teikiam^ program^, akcentavo Vilniaus tyrimij svarb^, 
nepriestarautij (drauge su kolegomis), kad miestij tyrimo programa toliau butij rengiama kaip 
instituto vidaus programa. 
Svarstoma L . Kurilos teikiama programa. Pasisako D. Staliunas, R. Jankauskas, skatindami 
programos dalyvius papletoti savo program^, statant toliau ant dabar pateiktij programos griauciij. 
R. Banyte-Rowell akcentavo sios programos aktualum^ per ekoniminiij ir kulturiniij virsmij 
pateikim^ taip, kad butij sudomintas ir siuolaikinis zmogus. 
Toliau svarstoma V. Savoniakaites inicijuojama programa „Bendruomenes ir issukiai etnologijos, 
antropologijos poziuriu". R. Banyte-Rowell siulo akcentuoti ir issukius, ne vien saugumo jausm^, 
teikiam^ nacionalines kulturos, kaip kad galima spr^sti is programos apraso. T. Bairasauskaite 
siulo etnologams persvarstyti si^ program^, nors ir noretijsi ilgalaikes, bet kol kas dar siulo J4 
palikti kaip instituting. D. Maciuliui pats programos sumanymas atrode jdomus, bet pastebetini ir 
tam tikri problemiski momentai (kaip antai, politiniai migrantai, kaip tyrimo objektas), ir dar buvo 
primintas seminaro metu D. Staliuno issakytas pasiulymas sutelkti sios programos demesj ties 
pandemijos issukiu.. R. Jankauskas akcentavo didesniij ambicijij poreikj, isreiske mintj, jog 
etnologij program^ butij galima derinti prie S. Grybkausko teikiamos programos. S. Grybkauskas 
pastebi, kad jis jau siule kolegoms is Etnologijos ir antropologijos skyriaus jungtis prie jo 
inicijuojamos programos, nebijoti naujij temij, naujij tyrimij, D. Staliunas atkreipe demesj j sios 
programos eklektiskum^, kaip galim^ iseitj pasiulydamas vis^ tematik^ perteikti per siij dienij 
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(pandemijos) issukius. V . Savoniakaite padekojo uz pastabas, placiau pristate planuojamo 
sintetinio darbo vizij^, akcentuodama programos taikomqj^ vert^, atsake j kolegij issakytas 
pastabas (del saugumo/nesaugumo, del tautodailininkq ir saugumo s^sajij ir pan.), isdeste, kad 
etnologij noreta tureti ilgalaik^ program^, atkreipe demesj j tarpinstitucinio bendradarbiavimo 
problemas, bet taip ir neatsake j D. Staliuno klausim^, ar j i nepriestaratij, kad jos siuloma programa 
toliau buti{ traktuojama kaip institutine programa. 
Aptariant program^ „Konflikto genealogija modemejancioje visuomeneje. Lietuvos atvejis 
( X I X a. - X X a. vid.)" (vad. D. Staliunas) posedziui pirmininkauja T. Bairasauskaite (16:32-
16:35). Del sios programos pasisake V. Stravinskiene, pazymedama, kad nemaza dalis X X a. 
skyriaus darbuotojq jungsis prie sios programos, pazymedama, kad si programa butij viena 
stipriausiq is L I I siulomij ilgalaikiij program^. Jokiij priestaravimij del sios programos kaip 
ilgalaikes programos nebuvo. 
Toliau svarstoma paskutine svarstymui teikiama programa „Tautine ir/ar klasine tapatybe X X a. 
Lietuvoje: nuo politiniij trajektorijij iki asmeninii} isgyvenimij" (vad. S. Grybkauskas). 
V . Stravinskiene pazymejo, kad dalis X X a. skyriaus darbuotojij ketina dirbti sioje programoje, jos 
stiprioji puse metodologinis naujumas, jtraukiant socialines istorijos aspektus, R. Jankausko 
nuomone, tai stipri programa, kuri butij dar stipresne jeigu butij pasitelktas antropologinio tyrimo 
rakursas. D. Staliunui kelia klausimij nelabai aiskus sios programos tyrimo objektas, nes is pradziij 
teigiama, kad objektas bus socialine istorija, bet tuoj pat rasoma apie idejij istorij^. Primena 
ankstesnes X X a. istorijos skyriuje vykdytas ilgalaikes programas, kuriij problematika buvo labai 
panasi, uzduoda klausim^, ar nebutij racionalu koncentruotis j sovietmecio laikotarpj, ir ar nebutij 
noro rasyti vis dar neparasyt^ akademines „Lietuvos istorijos" tom^ is sovietmecio laikotarrpio, 
jeigu kolegos noretij sio darbo imtis? S. Grybkauskas padekojo uz pastabas ir komentarus, 
pazymedamas, kad socialine istorija remiasi idejij istorija, jtampos, nesuderinamumo nejzvelgia, 
paaiskino, kodel yra netikslinga apsiriboti vien sovietmeciu, pazymedamas ankstesnio rezimo tam 
tikrij praktikij t^stinum^ jau visai kitoje, sovietineje, epochoje. S. Grybkauskas taip pat pazymejo 
privalumus, kuriuos programai suteiktij antropologij ir etnologij jungimasis prie bendr^ interest 
kelianciij temij. V. Tumenas klausia apie etnologij programos pletojim^ jungiantis prie istorikij ir 
ar nebutij galima L I I ir L K T I administracijij lygmenyje susitarti del galimo bendradarbiavimo. 
V . Savoniakaite pazymejo, kad ji j skyriaus darbuotojams dar del viso to reikia pasitarti. Apie 
tarpinstitutinio bendradarbiavimo problemas dar kart^ pasisake L I I direktorius A. Nikzentaitis, 
dr^sindamas L I I entnologus bendradarbiauti su S. Grybkausko inicijuojamoje programoje 
dirbsianciais istorikais. G. Sliesoriunas siulo pasinaudoti galimybe tureti du vadovus, jei etnologai 
nuspr^stij jungtis prie S. Grybkausko inicijuojamos programos. 

D. Staliunas konstatuoja, kad is 9 lieka 7 potencialios ilgalaikes programos, taciau ir toks jij 
skaicius yra galimai per didelis. 

L I I direktorius A. Nikzentaitis dekoja uz konstruktyvias diskusijas, ir seminaruose, ir sios dienos 
MT posedyje. Pranesa apie planuojamas tolesnes diskusijas mazesnese grupese. Dar kart^ 
akcentuoja X X a. istorijos skyriaus ir Etnologijos ir antropologijos skyriuose inicijuotij programij 
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glaudinimo naud^, kuri padetq spr^sti tarpdisciplininiij tyrimij trukumo problem^ ir leistij patj 
Etnologijos skyriij labiau integruoti j L I I . Pasisako del Archeologijos, del Miestij tyrimij skyriij 
programij perspektyvumo. Dekoja L I I bendruomenei uz iniciatyvum^. 

3. SVARSTYTA: Kit i klausimai. 

L I I direktorius A. Nikzentaitis informuoja apie rengiam^ daugiasal? sutartj su Vyriausiojo 
Lietuvos archyvaro tamyba, kurios deka butij sudarytos palankesnes sqlygos mokslininkams ir 
tyrejams naudotis Lietuvos archyvij paslaugomis sio meto sudetingos epidemiologines situacijos 
s^lygomis. Detaliau numatomos sutarties s^lygas pristate V. Stravinskiene. 

Sutarus del preliminaraus sekancio MT posedzio datos (2021-04-07), sios dienos posedis buvo 
baigtas. 

Darius Staliunas 

Darius Baronas 
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